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سرمایه گذاری ۶ هزار میلیارد تومانی  در مناطق آزاد
دبیر شــورایعالی مناطــق آزاد و ویژه اقتصادی از ســرمایه گذاری ۳۶ هزار 
میلیارد تومانی در سال ۱۴۰۰ در مناطق آزاد خبر داد و گفت: سه ماهه نخست 
امسال نیز ۶ هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری در مناطق آزاد انجام شده است.
به گزارش ایرنا از مجمع کارآفرینان ایران، »سعید محمد« در نشست تخصصی 
با اعضای مجمع کارآفرینان ایران، با اشــاره به اینکه از ابتدای امســال نزدیک 
به پنج جلســه با کارآفرینان و تولیدکنندگان کشور برگزار شده، اظهار داشت: 
مناطق آزاد، خودگردان هستند و هیچ ردیف بودجه ای ندارند و این مدل الگوی 
بســیار خوبی برای کل کشــور اســت. وی با تاکید بر اهمیت فرهنگ سازی و 
تغییــر نگاه به مناطق آزاد، گفت: در مجموعه حکمرانی کشــور نگاه مثبتی به 
مناطق آزاد وجود ندارد و احکام مثبتی که از دولت خارج می شــود نیز نتیجه 
همین فرهنگ سازی های اخیر است. ما ثبات قوانین در مناطق آزاد را به جدیت 
پیگیری می کنیم، زیرا با بروکراســی های پیچیده بسیاری از موارد ساده سخت 
می شــود.به گفته این مقام مسوول، در ســه ماه نخست امسال ۶ هزار میلیارد 
تومان ســرمایه گذاری در این مناطق انجام شــد. توسعه مناطق آزاد مبتنی بر 
بخش خصوصی اســت و درحال حاضر ۲ هــزار و ۵۰۰ واحد صنعتی در حال 
فعالیت و ۵۰۰ هزار اشــتغال در این مناطق ایجاد شده است.محمد با اشاره به 
فعالیت پنج هزار و ۴۰۰ منطقــه آزاد و ویژه در جهان که ۷۵ درصد آنها موفق 
بوده اند، گفت: چین ۲ هزار و ۵۰۰ منطقه آزاد و ویژه دارد و ۷۵ درصد تجارت 
چین از این مناطق انجام می شــود. در کشــورهای اطراف هم رقابت سنگینی 
برای جذب سرمایه گذاران در مناطق آزاد در جریان است و معافیت های مالیاتی 
و مشوق هایی در نظر گرفته شده اســت.وی با بیان اینکه عده ای معتقد بودند 
مناطق آزاد محل رانت و قاچاق است، تصریح کرد: در این شرایط از هر مشوقی 
باید در وهله نخســت رفع اتهام می کردیــم. البته الان فضای ذهنی تا حدودی 
بهبود پیدا کرده اســت.وی همچنین از سرمایه گذاری ۳۶ هزار میلیارد تومانی 
در سال گذشته در مناطق آزاد خبر داد و گفت: علاوه بر سرمایه گذاری ۶ هزار 
میلیارد تومانی در ســه ماهه نخست امسال در این مناطق، بحث های مربوط به 

بانک آف شور و بورس بین الملل نیز در جریان است.

جوابیه شرکت ملی نفت به گزارش »مردم سالاری«

توضیح درباره تفاهم نامه با گازپروم روسیه
روابط عمومی شــرکت ملی نفت ایران در پی درج گزارشی با عنوان »امضاي 
تفاهم نامه با گازپروم، بدون حضور مدیرعامل شــرکت روسي« منتشر شده در 
تاریخ ۱9 تیرماه سال جاری نکات زیر را در قالب جوابیه براي تنویر افکار عمومي 
اعلام کرده اســت که در ذیل مطلب به اطلاع خوانندگان محترم میرســاند.در 
این جوابیه آمده است: شکي نیســت که توسعه هرچه سریع تر میادین نفتي و 
گازي کشور و تبدیل این ثروت غیرمولد زیرزمیني به ثروت مولد ضامن توسعه 
زیرساخت های کشور است؛ از همین روي همواره توسعه هرچه سریع تر میادین 
نفتي و گازي کشور حائز اهمیت و مورد تأکید مسئولان و مقامات عالی رتبه کشور 
بوده است. از سوي دیگر تجربیات کشور عزیزمان در مجامع بین المللی و وزارت 
نفت در ســازمان اوپک نشان می دهد که همکاري میان کشورهاي تولیدکننده 
نفت علیرغم رقابت های موجود، می تواند ســازنده و هم افزا باشــد و می توان از 
این ظرفیت برای همکاري با غول های نفتي جهان بهره جســت.نظر به تأکید بر 
گسترش همکاری ها و بالاخص همکاري در حوزه نفت و گاز در دیدارهاي اخیر 
روساي جمهور دو کشور و تمدید سند توافقنامه همکاري راهبردي بین ایران و 
روسیه در دولت سیزدهم، گسترش همکاری های دو کشور در حوزه های نفت و 
گاز در دستور کار شرکت ملی نفت ایران قرار گرفته تا این حوزه بتواند به عنوان 
پیشــران همکاري دو کشور، زمینه گســترش همکاری هاي مشترك در سایر 
بخش ها را نیز فراهم نماید. چرا که تجربه قبلی همکاری با شــرکت های روسی 
نشان داده است که با وجود خروج آمریکا از برجام، شرکت هاي نفتي و گازي این 
کشور همچنان به مذاکرات خود ادامه داده و در آن دوران قراردادهای توسعه ای 
امضا نمودند، که نتیجه آن سرمایه گذاري بالغ بر ۴ میلیارد دلار در توسعه میادین 
نفتي کشور می باشد.شرکت ملي نفت ایران و شرکت گازپروم روسیه در خصوص 
توسعه میادین نفتی و گازی، تکمیل پروژه هایLNG  و اجرای پروژه های خط 
لوله انتقال گاز همکاری های مشترك قبلی داشته اند که با وجود انجام مطالعات 
فنــی و مذاکرات قراردادی، با توجه به تحولات بین المللی منجر به آغاز فعالیت 
اجرایی نشــده بود. لذا با توجه به تاکیــد رئیس جمهور و دولت محترم مبنی بر 
گســترش همکاری های فی مابین با سایر کشورها و نظر به تحولات بین المللی ، 
جهت اســتفاده از این فرصت و حداکثرسازي منافع ملي و در راستای رفع نیاز 
کشور به جذب سرمایه گذاری های خارجي، تفاهم نامه همکاری مشترك فی مابین 
شرکت ملي نفت ایران و شرکت گازپروم منعقد گردید. این تفاهمنامه با توجه به 
تحولات بین المللی می تواند ظرفیت لازم را برای جذب سرمایه گذاري خارجي تا 
۴۰ میلیــارد دلار فراهم نماید و با توجه به انجام مطالعات فنی و مذاکرات انجام 
شده قبلی، به سرعت وارد فازهای  اجرایی شده و علاوه بر فشارافزایی در پارس 
جنوبی ، توسعه ۲ میدان عظیم گازی کیش و پارس شمالی و ۶ میدان نفتی آذر، 
چنگوله )میادین مشترك(، منصوری، آب تیمور، دارخوین و کرنج را فراهم نماید 
که ظرفیت تولید گاز کشــور را بیش از ۱۰۰ میلیون مترمکعب در روز افزایش 
داده و در راستای تحقق ظرفیت تولید نفت خام و میعانات کشور به ۵.۷ میلیون 

بشکه در روز، قدم بزرگ و موثری خواهد بود.
همچنین اجرای پروژه های LNG و خطوط لوله صادرات گاز زمینه های ورود 
کشــور به بازارهای LNG و همچنین بازارهــای صادراتی گاز را فراهم خواهد 
نمود.شــرکت گازپروم به عنوان یکی از شرکت های بزرگ بین  المللی نفت و گاز 
جهان با در اختیار داشتن ذخایر عظیم نفت و گاز روسیه، حجم فعالیت های قابل 
توجه اجرایی و تحقیقاتی را در حوزه توســعه، تولید، فرآورش، تولید محصولات 
و فرآورده های نفتی و توســعه تکنولوژی و ســاخت و تولید تجهیزات مورد نیاز 
صنایــع نفــت و گاز را دارد و از همین روي همکاری دو شــرکت در حوزه های 
علمــی و فناوری می تواند فرصت های بزرگ و جدیــدی را برای مراکز علمی و 
تحقیقاتی صنعت نفت کشور فراهم نماید.از دیگر سوي، با توجه به حرکت جهانی 
به سمت اســتفاده از سوخت های پاك در حمل و نقل و تعهدات کاهش انتشار 
کربن و تفاهمات فی مابین شــرکت های خودروســازی و صنایع بزرگ صنعتي، 
همکاری های مشــترك دو کشور در خصوص بررسی استفاده و ایجاد واحدهای 
Mini LNG و زنجیــره مصرف آن در حمل و نقــل و مصارف دیگر می تواند 
 LNG به عنوان یکی از فرصت های جذب و بومی ســازی تکنولوژی در زنجیره
برای کشور محســوب گردد.از سوي دیگر باید توجه نمود که شرکت ملي نفت 
ایران امکان مذاکرات در محورهای تفاهم نامه را با ســایر شــرکت های داخلي یا 
خارجي داشته و با ارایه پیشنهادات فنی- مالی، انتخاب بهترین پیشنهاد و عقد 
قرارداد توســط شرکت ملي نفت ایران انجام خواهد شــد. بنابراین در این گام 
شرکت سرمایه گذار متحمل هزینه های مختلفي برای اجرای تفاهم نامه از جمله 
هزینه هاي مطالعات و ارائه پیشنهادات فنی و مالی خواهد بود و شرکت ملي نفت 
هیچ هزینه ای به این شــرکت پرداخت نخواهد نمود، ضمن آنکه به طور رایگان 
امکان دریافت طرح های توســعه ای و نتایج آن را خواهد داشت که هرکدام این 
طرح ها چندین میلیون دلار ارزش خواهند داشــت. همچنین با توجه به تأکید 
مقام معظم رهبري بر لزوم پیگیري و نهایي سازي تفاهم نامه ها و عقد قراردادهای 
مشترك ایران و روسیه، شــرکت ملی نفت ایران تمام توان خود را برای اجرای 
محورهای همکاری مشــترك به کار خواهد بست تا اجرای این تفاهم نامه بتواند 

زمینه ساز همکاری های بلندمدت دو کشور گردد.

خبر

جوابیه

مجری طــرح برنــج وزارت جهاد کشــاورزی مجموع 
سطح کشــت این محصول در ســال جاری را نزدیک به 
۵۵۰ هزار هکتار در اســتان های شمالی کشور پیش بینی 
کرد.به گزارش وزارت جهاد کشــاورزی، »شایگان ادیبی« 
گفت:امسال در کشت اول ۵۰۰ هزار هکتار از شالیزارهای 
اســتان های گیلان، مازندران و بخشــی از استان گلستان 
زیر کشــت برنج رفته و با احتساب کشت دوم یا مجدد در 
استان مازندران نیز برآورد می کنیم این عدد به ۵۵۰ هزار 
هکتار برسد.مجری طرح برنج وزارت جهاد کشاورزی اظهار 
داشت: پیش بینی می کنیم در استان های گیلان و مازندران 
نزدیک به 9۰ هزار هکتار پرورش برنج رتون انجام شود که 
به میزان تولید می افزاید.وی درباره کشــت ارقام برنج در 
اراضی شمالی کشــور نیز گفت: در کشت اول حدود ۱۶۰ 
هزار هکتــار ارقام پرمحصول نظیر ارقام شــیرودی، فجر، 
خزر، تیســا، آنام و گیلانه و مابقــی ارقام بومی و محلی از 

گروه ارقام صدری هاشمی و طارم داشته ایم. 
ادیبی در همین حال ســطح زیر کشت برنج در کشت 
اول در اســتان گیلان را ۲۲۰ هزار هکتار، مازندران ۲۱۵ 
هزار هکتار و در استان گلستان ۶۵ هزار هکتار عنوان کرد.
وی با بیان این پیش بینی که امســال تولید برنج سفید با 
۲۰ درصد افزایش نســبت تولید دو میلیون تن سال های 
نرمال به بیش از دو میلیون و ۴۰۰ هزار تن می رسد، اذعان 
داشت: عواملی همچون توزیع بذور گواهی شده، همراهی 
کشــاورزان، رعایت توصیه های فنی، شرایط آب و هوایی و 
افزایش مصرف کودهای پایه فسفاته و پتاسه موجب شده 
امســال، سال استثنایی برای تولید برنج باشد.مجری طرح 
برنج وزارت جهاد کشاورزی دریاره توزیع بذور گواهی شده 
برنج تصریح کرد: امســال نزدیک بــه دو هزار و ۵۰۰ تن 
انواع بذور گواهی شــده اعم از ارقام اصلاح شــده، محلی 
و پرمحصول با قیمت یارانه ای میان کشاورزان استان های 
شمالی کشــور توزیع شده است.وی با اشــاره به افزایش 

کودهای پایه در شــالیزارهای شــمال کشور گفت: امسال 
با توجه به کاهش ۴۵ درصدی قیمت کودهای پایه مقارن 
با کشــت های بهاره، مصرف کودهای فسفاته ۳۵ درصد و 
کودهای پتاسه ۷۵ درصد در شالیزارها نسبت به سال های 
قبل افزایش یافت که در افزایش تولید اثرگذار بوده است.
ادیبی اضافه کرد: تاکنون در استان مازندران نزدیک به ۸ 
هزار هکتار شلتوك برنج برداشت شده و نخستین برداشت 
از مزارع اســتان گیلان نیز از این پنجشــنبه آغاز خواهد 
شــد.مجری طرح برنج وزارت جهاد کشاورزی به اهمیت 
توسعه مکانیزاسیون در شالیزارها اشاره کرد و اظهار داشت: 

با ورود ۱۴ هزار دستگاه ماشین نشاکار برنج در استان های 
شــمالی، حدود ۳۸۰ هزار هکتار معــادل ۷۵ درصد این 
اراضی به صورت مکانیزه کشــت شــد.وی پیش بینی کرد 
برداشــت مکانیزه برنج با توجه به تعداد کمباین های ویژه 
برنج در ســال جاری در سه استان شــمالی به ۴۸۰ هزار 

هکتار برسد.
ادیبی ادامه داد: امســال برای مصرف بهینه نهاده ها نیز 
پایلوت هــای تغذیه گیاهی و همچنین پایلوت ارقام جدید 
برای معرفی به کشاورزان و آشنایی آنان با مزیت های این 
ارقام در استان های شمالی اجرا شد.ادیبی گفت: با توجه به 

افزایش نسبی قیمت برنج در شرایط تولید کنندگان نسبت 
به سال های گذشــته، همراهی کشاورزان از طریق رعایت 
توصیه های فنی کارشناسان کشاورزی در گستره شالیزاری 
بیشتر شــده و تلاش می کنند با ارتقا عملکرد و بهره وری 
سود مناسبی را از تولید و عرضه برنج در سال جاری بدست 
آورند، ضمن آن که شرایط آب و هوایی هم تا این لحظه به 
گونه ای بوده که خسارات کمتری از حیث آفات و بیماری ها 
داشــته ایم و مبارزات در مزارع با این عوامل خسارت زا به 

صورت لکه ای بوده است. 
مجری طرح برنج وزارت جهاد کشــاورزی درباره کشت 
برنج در اســتان های غیرشــمالی اذعان داشت: امسال به 
رغم کم آبی و توصیه های وزارت جهاد کشــاورزی مبنی بر 
عدم کشت برنج در اســتان های غیرشمالی، در ۱۶ استان 

غیرشمالی، برنج کاری صورت گرفت.
وی ســطح کشــت برنج در اســتان های غیرشمالی را 
تاکنــون ۱۸۰ هزار هکتار عنــوان و پیش بینی کرد از این 
سطح نزدیک به یک میلیون تن شلتوك تولید شود.ادیبی 
با تاکید بر این که در استان های غیرشمالی به دلیل کم آبی 
و بهره وری پایین، کشــت برنج توصیه نمی شــود، تصریح 
کرد: ضروری اســت در این استان ها منابع پایه به ویژه آب 
برای کشت محصولات استراتژیک کم آب بر استفاده شود. 
وی با بیان این که وزارت جهاد کشاورزی کشت جایگزین 
۱۴ محصول اســتراتژیک کم آب بر همچون انواع گیاهان 
علوفه ای و دانه های روغنی را به کشــاورزان معرفی کرده 
است، گفت: مصرف آب این محصولات کمتر از یک پنجم 
برنج است و وزارت جهاد کشاورزی، سیاست های حمایتی 
خود را از محصولات جایگزین اســتراتژیک کم آب بر اعلام 
کرده اســت.ادیبی ابراز امیدواری کرد در سال آینده سطح 
کشــت برنج در اســتان های غیرشــمالی از طریق توسعه 
حمایت های وازرتخانه از کشــت محصولات اســتراتژیک 

جایگزین، کمتر شود.

مجری طرح برنج وزارت جهاد کشاورزی پیش بینی کرد

افزایش کشت برنج به ۵۵۰ هزار هکتار در استان های شمالی

معاون وزیر اقتصاد گفت: سیاست های اصلاح ساختار مالی 
و حمایت از سهام بانک ها با جدیت پیگیری می شود و پیگیری 
وصــول مطالبات بانک ها نیز با هماهنگــی کامل تمامی ارکان 
دولت در حال انجام است.به گزارش ایسنا، سیدعباس حسینی 
در نشســت خبری  کــه در غرفه این بانــک در چهاردهمین 
نمایشگاه بین المللی صنعت مالی )بانک، بورس و بیمه( برگزار 
شــد، اظهار کرد: سیاست های اصلاح ســاختار مالی و حمایت 
از ســهام بانک ها بــا جدیت پیگیری می شــود و هر تصمیمی 
برای بهبود شــاخص های مالی و بهبود عملکرد مورد حمایت 
و پشــتیبانی وزارت اقتصاد خواهد بود و در این راستا پیگیری 
وصول مطالبات بانک ها با هماهنگی کامل تمامی ارکان دولت 

در حال انجام است.
وی گفت: سیاست دولت در مجامع بانک ها اعم از بانک های 
دولتی که مجامع آنها مســتقیماً توسط دولت برگزار می شود و 
بانک های خصوصی شده و بخشی از بانک های خصوصی که در 
اجرای تکالیف قانونی و حد نصاب های مالکیتی اداره آن بانک ها 
یا اداره سهام مازاد آنها در اختیار وزارت امور اقتصادی و دارایی 
قرار گرفته، تلاش شده اســت که در مجامع آنها چند موضوع 

مورد توجه جدی قرار گیرد.حســینی افزود: ناترازی بانک ها یا 
مشــکلات کفایت سرمایه آنها یک مشــکل جدی است. بحث 
افزایش ســرمایه بانک ها در مجامع به دقت مورد توجه اســت. 
در مواردی که آورده سهامدار وجود ندارد، تقسیم سود حداقلی 
را در پیش گرفته ایم تا در ســر فصل ســود انباشته قرار گرفته 
و از محل این ســود انباشته با اســتفاده از ظرفیت های قانونی 
ســهام جایگزین یا افزایش ســرمایه از محل انباشته ها بتوان 
افزایش سرمایه در نظام بانکی را محقق کرد.معاون بانک، بیمه 
و شرکت های دولتی وزارت اقتصاد با بیان اینکه بانک های ملت، 
پســت بانک و حتی اقتصاد نوین نیز با استفاده از همین شیوه 
افزایش سرمایه داده اند، تصریح کرد: علاوه بر این برای برطرف 
کردن ناترازی مالی بانک ها یا به عبارتی اصلاح ســاختار مالی، 
افزایش ســرمایه ۳۵ هزار میلیارد تومانی بانک های دولتی در 
قانون بودجه امســال پیش بینی شــده که این امر با هماهنگی 

ســازمان خصوصی سازی در حال پیگیری است.وی تاکید کرد: 
افزایش سرمایه بانک های خصوصی شده و خصوصی که احتمالاً 
واگذاری مدیریت آنها توسط وزارت اقتصاد در حال انجام است 
نیز از طریق تقسیم سود تقویت خواهد شد.وی اصلاح ساختار 
مالــی بانک ها را نیز مــورد توجه قرار داد و گفــت: مطالبات 
بانکها از دولــت چندین بار در معاونت اقتصادی، بانک مرکزی 
و وزارت اقتصاد مطرح شــده و پیشنهادهای مختلفی در حال 
پیگیری است. اگر امسال بتوان واگذاری ها را به سرانجام رساند، 
می توانیم بخش زیادی از این ناترازی را جبران کنیم.حســینی 
بحث واگذاری بانک ها در قالب تکالیف قانونی در مجامع بانک ها 
را نیز خاطرنشان کرد و افزود: امید داریم واگذاری بخش هایی از 
اموال مازاد بانک ها را در سال جاری شاهد باشیم. این اقدامات 
کمــک خواهد کرد ناترازی بانک ها بهبــود یافته و بهبود یابد. 
یکی از سیاســت هایی که وزارت اقتصاد بــه طور جدی دنبال 

می کند، کمک به اصلاح ســاختار مالی بانک ها است تا توان و 
امکان تسهیلات دهی آنها افزایش یابد.طبق اعلام روابط عمومی 
بانــک صادرات ایران، وی در پاســخ به پرسشــی در خصوص 
نحوه پرداخت وام فرزندآوری توســط بانک هــا گفت: تکالیف 
قانونی بانک ها بر اســاس ضوابط ابلاغــی بانک مرکزی تحقق 
خواهد یافت. بخشی از مشــکلات به دلیل ناترازی و کسری و 
همچنین عدم تعادل منابع و مصارف بانک ها است. بانک ها برای 
جلوگیری از تورم، اجازه اضافه برداشــت از منابع بانک مرکزی 
را ندارند اما پرداخت تکالیف قانونی توســط واحدهای نظارتی 
رصد می شود. آمار پرداخت های این وام ها تا پایان سال اصلاح 
خواهد شد.حســینی با اعلام اینکه نظام بانکی در سال گذشته 
۸۰ هزار میلیارد تومان وام قرض الحسنه پرداخت کرده و بیش 
از 9۵۰ هزار نفر از این تســهیلات استفاده کرده اند، از پرداخت 
۲۰۰ هزار وام قرض الحسنه در ســه ماهه اول امسال خبر داد 

و گفت: نسبت پرداخت تسهیلات قرض الحسنه به سپرده های 
قرض الحســنه در سال گذشــته ۱۰۵ درصد بوده است.وی در 
بخش دیگری از سخنان خود پرداخت تسهیلات خرد در نظام 
بانکی را بر اســاس تســهیل ضمانت ها و تقویت اعتبارسنجی، 
بر مبنای متدهــای جهانی عنوان کرد و گفت: میزان مطالبات 
معوق تســهیلات خرد ۱.۵ درصد است و بازپرداخت این وام ها 
توسط مردم با انضباط بیشتر و وفاداری بیشتر به بانک ها انجام 
می شود و به همین دلیل مورد حمایت وزارت اقتصاد و مجموعه 
دولت اســت. بانک ها نیز در حال تغییر دادن مدل کسب و کار 
خود به سمت کسب و کارهای کوچک و خرد هستند.حسینی 
همچنیــن با تاکید بر تکالیف قانونــی مجلس بر بانک مرکزی 
برای اعلام اسامی تســهیلات گیرندگان بانک ها را یادآور شد و 
گفت: اسامی بدهکاران هر سه ماه یکبار بر اساس شاخص بهای 

مدنظر بانک مرکزی اعلام خواهد شد.
وی افزود: نرخ ســود بین بانکی، نرخ سود تسهیلات، تورم 
و نــرخ اوراق باید در تعادل با هم حرکت کند. هیچ سیاســتی 
برای افزایش نرخ سود وجود ندارد و نرخ های موجود به سرعت 

تعدیل و منطقی خواهند شد.

رئیس انجمن صادرکنندگان برنج پاکستان با بیان اینکه 
سالیانه ۲.۵ میلیارد دلار برنج از این کشور به دیگر کشورها 
 )LPG( صادر می شود، گفت: تهاتر برنج با گاز ال. پی. جی
یکی از راهکارهای افزایش تبادلات تجاری ایران و پاکستان 
است که می تواند مشکلات انتقال مالی دو کشور را برطرف 

کند.
به گزارش ایرنا، »علی حســام اصغــر«  در گفت وگو با 
خبرنگار اقتصادی ایرنا درخصوص مبادلات تجاری با ایران 
و زمینه فعالیت های دو کشور و بازدید تجار برنج پاکستانی 
از ایران، افزود: ایران بزرگترین واردکننده برنج باســماتی 
در جهان و یکی از واردکنندگان برنج از کشــور پاکســتان 
است.وی گفت: انجمن صادرکنندگان برنج پاکستان دومین 
انجمن صادرکننده بزرگ در این کشور است که سالیانه ۲.۵ 
میلیارد دلار صــادرات برنج در جهان را انجام می دهد که 
در یک ســال اخیر ) از جولای گذشته تاکنون( به تنهایی 
صادرات برنج پاکستان به ایران ۶ هزار و ۵۰۰ تن بوده است.
رییس انجمن صادرکنندگان برنج پاکســتان تصریح کرد: 
انجمن ما تصــور می کند که صادرات برنج پاکســتان به 
ایران می تواند به یک میلیون تن در ســال برسد.وی، یکی 
از مشــکلات مبادلات تجاری با ایران را مکانیزم پرداخت 
مالی مستقیم دانست و گفت: اکنون هیچ کانال و تراکنش 
بانکی بین ایران و پاکستان وجود ندارد و اگر برنجی صادر 

شــود نمی توانیم پول را مستقیم دریافت کنیم که یکی از 
مشکلات تجار است.اصغر با اشاره به اینکه ایران خانه دوم 
صادرکنندگان برنج پاکستان است، افزود: بنابراین باید کانال 
بانکی مستقیم بین ایران و پاکستان ایجاد شود و یا اینکه از 
سیستم تهاتر کالا به کالا بهره ببریم بنابراین اکنون مکانیزم 
در دســترس تهاتر است.وی با بیان اینکه پاکستان یکی از 
واردکنندگان بزرگ گاز ال پی جی )LPG( در جهان است 
اظهارداشت: ایران می تواند این محصول را برای پاکستان 
تامیــن و صــادر کند.رییس انجمن صادرکننــدگان برنج 
پاکســتان، دلیل اصلی سفر خود به ایران را تهاتر و توسعه 
تجارت بین دو کشور عنوان کرد و گفت: با همکاری سفیر 
پاکستان اولین جشــنواره بازدید گروه REAP تجار برنج 
پاکستانی در ایران روز چهارشنبه در هتل اسپیناس پلاس 
برگزار می شود که در این جشنواره از افراد تاثیرگذار دعوت 
شده است تا با برنج پاکستانی و ارزش غذایی بالای آن آشنا 
شوندوی درباره حجم مبادلات تجاری پاکستان و ایران در 
زمینــه برنج گفت: نزدیک ۴۰۰ میلیون دلار صادرات برنج 
پاکستان به ایران است که بخشی از طریق  کشتی و بخشی 
از مرز رســمی وارد ایران می شــود.اصغر، به شباهت برنج 
ایرانی و باسماتی پاکستانی اشاره کرد و افزود: برنج باسماتی 
پاکســتان از لحاظ عطر و شکل و مزه شبیه برنج صدری و 
دم ســیاه ایرانی است.این صادرکننده برنج به ایران، درباره 

جنگ اوکراین و روســیه و افزایش قیمت غلات در جهان  
و تاثیر این موضوع روی قیمت برنج پاکســتانی در جهان 
گفت: قیمت برنج پاکستانی تقاضای بالایی در جهان دارد، 
بنابراین با اتفاقات اخیر در جهان قیمت این محصول بیش 
از ۲۰ درصد افزایش یافته اســت اما به دلیل افزایش تولید 
به نظر می رســد بتوانیم قیمت ها را کنترل کنیم تا افزایش 
مجددی پیدا نکند.وی اضافه کرد: سال گذشته کشاورزان 
پاکســتانی از محل تولید برنج درآمد خوبی کسب کردند، 
بنابرایــن با افزایش تولید و صــادرات این محصول به نظر 
می رسد شرایط قیمتی برنج افزایش چندانی نداشته باشد 
و قیمت ها قابل کنترل باشد.اصغر در پاسخ به این پرسش 
که با توجه به استمرار خشکسالی ها و تغییر اقلیم در جهان 
اکثر کشورها با بحران مواد غذایی روبه رو هستند و آیا این 
اتفاقات روی تولیدات پاکستان اثرگذار است، گفت: به دلیل 
تغییرات اقلیم تولید برنج نیز در اکثر نقاط جهان دستخوش 
تغییر شده است، اما با این وجود امسال بیش از 9 میلیون 
تن برنج در کشــور پاکستان تولید شده است.به گفته وی، 
از این میزان تولید ۴.۸ میلیون تن به کشــورهای هدف از 

جمله ایران صادرات انجام شده است.
۵۰۰ میلیون دلار صادرات گاز ایران

 به پاکستان
همچنیــن، »فارق افتخــار« رییــس بازاریابی انجمن 

واردکننــدگان گاز ال پی جی )LPG( پاکســتان با بیان 
اینکه پس از گذشت ۴۵ سال به ایران سفر می کند، گفت: 
اکنون قیمت هر تــن گاز ال. پی. جی )LPG( ۵۰۰ دلار 
است بنابراین ما سالیانه  ۵۰۰ میلیون دلار صادرات این گاز 

را از ایران به پاکستان داریم.
وی با بیان اینکه تهاتر فقط بین دو کالا نیست بلکه می 
توان فهرســتی از تبادل کالا به کالا تهیه کرد، افزود: ایران 
می تواند صادرکننده محصولات پتروشیمی، قیر و پلاستیک 

به پاکستان باشد.
رئیس بازاریابی انجمــن واردکنندگان گاز ال. پی. جی 
)LPG( پاکســتان اظهار داشــت: نیاز پاکستان به گاز ال 
پی جی )LPG( افزایش پیدا کرده و ما روی ایران حساب 
کــرده ایم، زیرا ایران صادرکننده بــزرگ گاز ال پی جی ) 
LPG ( به افغانستان، ترکیه، چین است بنابراین می تواند 

گاز مورد نیاز پاکستان را تامین کند.
وی، صادرات گاز ال. پی. جی )LPG( ایران به پاکستان 
را اقتصادی دانســت و افزود: نیاز ســالیانه پاکستان به گاز 
ال. پــی. جی )LPG( روزانه چهار هزار و ۵۰۰ تن اســت 
که نیمی از این حجم توســط ایران تامین می شود و ایران 
صادرکننده گاز ال. پی. جی )LPG( است، بنابراین وقتی 
پاکســتان نیاز به این محصول دارد بایــد این محصول به 

راحتی به دلیل هم مرز بودن دو کشور تامین شود.

معاون وزیر اقتصاد خبر داد

پیگیری وصول مطالبات بانک ها با هماهنگی تمام ارکان دولت

رئیس انجمن صادرکنندگان برنج پاکستان مطرح کرد

تهاتر برنج با گاز مایع برای افزایش مبادلات تجاری ایران و پاکستان

 اخبار انرژی

مصرف ۲۰۰هزار مشترک برق در تهران 
بیش از دوبرابر الگوی تعیین شده 

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ گفت: ۲۰۰ هزار مشترك 
در تهــران بیش از دوبرابر الگوی مصرف تعیین شــده برق مصرف می کنند.به 
گزارش روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ، »کامبیز ناظریان« 
افزود: مشــترکان بسیار پرمصرف تهرانی در صورت  کاهش ندادن مصرف برق 
با محدودیت های قانونی مواجه خواهند شد.وی ادامه داد:  بالغ بر ۶۵ درصد از 
مشــترکان تهرانی الگوی مصرف تعیین شده را رعایت کرده اند که از همراهی 
و همکاری شــهروندان تهرانی در مدیریت بار شبکه توزیع برق پایتخت تقدیر 
می کنیم.مدیرعامل برق پایتخت خاطرنشــان کرد: با وجود افزایش قابل توجه 
مصرف برق در کشور طی سال جاری شاهد هستیم که با همکاری مردم فهیم 
کشــور به ویژه شهروندان تهرانی، امسال هیچ گونه قطعی برق رخ نداده است و 
ایــن مهم علاوه بر تلاش های کارکنان صنعت برق کشــور، مرهون توجه ویژه 
هم وطنان به پیام ها و درخواســت های ما مبنی بــر لزوم مدیریت مصرف برق 
اســت.ناظریان افزود: حدود ۳۵ درصد از تهرانی ها بیش از الگوی تعیین شده، 
برق مصرف می کنند که بســیاری از این مشترکان با اندکی توجه بیشتر قادر 
خواهند بود در دســته مشــترکان کم مصرف قرار بگیرند.وی ادامه داد: شهر 
تهران دارای حدود ۳ میلیون و ۴۰۰ هزار مشــترك خانگی است که بالغ بر ۶ 
درصد از این مشــترکان یعنی حدود ۲۰۰ هزار مشترك، ماهانه بیشتر از ۶۰۰ 
کیلووات ساعت برق مصرف می کنند که در راستای توزیع عادلانه منابع کشور و 
یارانه های بخش انرژی، بی شک بر اساس قوانین مصوب، در صورت خودداری از 

کاهش مصرف برق، مشمول اعمال محدودیت های قانونی خواهند شد.

ایران و ترکیه در یک قدمی تمدید قرارداد 
۲۵ ساله گازی

دبیر کل اتحادیه صادرکنندگان فراورده های نفت، گاز و پتروشــمی گفت: 
صادرات ۳ ماهه ما به ترکیه رتبه سوم را داشته و به میزان یک میلیارد و ۷۳۷ 
میلیــون دلار و واردات هم بیــش از ۲ میلیارد دلار بوده، یعنی حجم روابط ۴ 
میلیارد دلاری با این کشور داشــته ایم.به گزارش ایلنا، رئیس جمهور ترکیه از 

قصد این کشور برای افزایش خرید نفت و گاز از ایران خبر داده است. اردوغان 
با بیان اینکه ما برای رسیدن به این هدف با ایران همکاری خواهیم کرد، تاکید 
کرده اســت: ما از ایران نفت و گاز خریداری می کنیم و آن را افزایش خواهیم 
داد.در همین ارتباط سیدحمید حسینی در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا، 
درباره همکاری ایران و ترکیه در حوزه انرژی اظهار داشــت: ما ســال ها در ۳ 
زمینه انرژی با ترك ها همکاری داشــتیم، اولی در زمان حزب سعادت در زمان 
نجم الدیــن اربکان بود و قرارداد معروف گاز را منعقد کردیم و بعد از آن ترکیه 
همیشه از مشتریان سنتی نفت ایران بوده و بین ۱۰۰ هزار تا ۴۰۰ هزار بشکه 
نفت از ما خریداری می کرده است و سومین بحث هم صادرات برق به این کشور 
بود که از مســیر خوی صورت می گرفت.وی با اشاره به قرارداد ۲۵ ساله گازی 
با ترکیه گفت: علیرغم اینکه برخی بدبین بودند و عنوان می کردند قرارداد گاز 
۲۵ ساله تمام شده و این کشور با توجه به قراردادهایی که با آذربایجان، روسیه 
و اقلیم کردستان منعقد کرده با ایران تمدید نمی کند، بنده همواره معتقد بودم 
نــه تنها قرارداد را تمدید می کنند بلکه علاقمندند که بیش از ۲۵ میلیون متر 
مکعب گاز از ما خریداری کنند، علاوه بر این گزارش های غیررســمی حاکی از 
این است که با ترکیه معاملات نفتی هم انجام می شود ولی اینکه خود ترك ها 
مصرف می کنند و یا به کشــورهای دیگر می فروشند، مشخص نیست. در هر 
حال اگر ترکیه به بازار نفت ما برگردد بســیار اهمیــت دارد.دبیر کل اتحادیه 
صادرکنندگان فراورده های نفت، گاز و پتروشمی تصریح کرد: ما در حوزه برق 
تــوان صادرات نداریم، چون خودمان حدود ۱۰ هــزار مگاوات کمبود داریم و 
فعلا علاقه ای به صادرات نداریم، اگرچه می توانیم از ترکمنســتان، ارمنستان، 
آذربایجان و حتی روســیه برق را سواپ و به ترکیه ببریم، در زمینه پتروشمی 
هم دو کشور همکاری دارند، در زمینه فرآورده نفتی نمی توانیم همکاری کنیم 

چون ترکیه استاندارد اروپا را رعایت می کند.

قرارداد ۷ میلیارد دلاری برای پتروپالایش ها
رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور تاکید کرد: ریل اداره کشور به نفع بهبود 
شــاخص های کلان اقتصادی تغییر کرده است؛ دولت برای سرمایه گذاری های 
کلان از جمله پتروپالایش ها برنامه خوبی دارد.به گزارش ایلنا، ســید مسعود 
میرکاظمــی، پیش از ظهــر امروز با حضــور در مرکز پژوهش های توســعه 
و آینده نگری، در مراســم آغاز پنجمین ســال فعالیت این مرکز، شرکت و از 

نمایشگاه فعالیت ها و دستاوردهای علمی پژوهشی آن بازدید کرد.میرکاظمی در 
سخنانی در جمع کارکنان این مرکز با گرامیداشت آغاز پنجمین سال فعالیت 
آن و تقدیر از رئیس و دست اندرکاران مرکز، به بیان انتظارات سازمان برنامه و 
بودجه از مرکز پژوهش های توســعه و آینده نگری و تبیین چشم انداز پژوهشی 
این مرکز پرداخت.وی گفت: ســؤالات اساســی و مهمی در کشور وجود دارند 
که اگر پاســخ آسیب شناسانه، دقیق و علمی برای آنها داشته باشیم، می توانیم 
آینده بهتری را برای مملکتمان ترسیم کنیم.معاون رئیس جمهور سپس با بیان 
تعدادی از مســائل کشور در حوزه های سیاست گذاری و برنامه ریزی اقتصادی، 
گفت: در ســال های گذشته منابع زیادی در کشور هزینه شده، اما در مجموع 
حجم اقتصاد و سفره مردم در سال های گذشته کوچک تر شده و ادامه دادن این 
وضعیت به صلاح نیســت و باید بازنگری اساسی در تدوین برنامه ها و بودجه ها 

صورت گیرد.
وی با طرح این ســؤال که چرا با وجود سرمایه گذاری های کلان و سنگینی 
که در حوزه های مختلف در کشور شده است، بهره وری منفی و رشد اقتصادی 
نزدیک صفر اســت؟ گفت: گاهی اوقات، ۱۰ برابر نیاز کشور در برخی بخش ها 
ســرمایه گذاری شده اســت، در حالی که قدرت رقابت وجود نداشته است. در 
همین دوران کرونا بســیاری از واحدها تعطیل شدند اما کالا در بازار کم نشد.

رئیس سازمان برنامه و بودجه ادامه داد: با وجود اینکه ایران از جمله کشورهایی 
است که تعرفه بالای واردات دارد؛ نیروی کار در آن ارزان است؛ انواع یارانه های 
پنهان انرژی داده می شــود؛ بازهم قیمت تمام شده اش با محصولات خارجی 
قابل رقابت نیســت، باید به سراغ حل این مشــکلات ریشه ای رفت و برای آن 

راه حل عملیاتی پیشنهاد کرد.
میرکاظمی تاکید کرد: طی هشت ســال گذشــته، نرخ رشد سرمایه گذاری 
منفی چهار و شــش دهم درصد بوده اســت و حتی به اندازه اســتهلاك هم 
سرمایه گذاری نشده اســت. این یعنی اینکه تحریم ها اگرچه در اقتصاد کشور 
مؤثر است، اما مشکل اصلی در جهت گیری ها و رویکردها بوده که اقتصاد کشور 
را به این نقطه رســانده است.وی با بیان اینکه اگر کشور در شش سال متوالی 
رشد اقتصادی هشت درصدی را تجربه کند، حجم اقتصاد بعد از این مدت تازه 
به سال ۱۳9۰ باز می گردد، گفت: لازم است که در تدوین برنامه هفتم توسعه 
کشور و همچنین بودجه های سالیانه، پیشرفت کشور را بر مبنای سیاست های 
کلان ابلاغی مقام معظم رهبری، به صورت همه جانبه و عدالت محور برای تمام 

استان های کشور، طراحی و اجرا کنیم.


